

- a) The first case is accelerated development of Western Canada's oil sands, to the detriment of other forms of energy exploitation.
- b) The second case the requirement is an attempt to bring Canada's foreign trade in energy commodities into balance by 1990,

and that the Project Manager be authorized to delegate one of his staff to monitor the Council's work and provide liaison with that group.

On motion of Mr. Gurbin, it was agreed,—That the proposed schedule of meetings for the second phase of the Committee's hearings in Ottawa, proposed by the Committee's Project Manager be adopted, as amended.

At 11:00 o'clock p.m., the Committee adjourned to the call of the Chair.

WEDNESDAY, SEPTEMBER 3, 1980

The Special Committee on Alternative Energy and Oil Substitution met in the City of Quebec at 2:00 o'clock p.m. this day, the Chairman, Mr. Lefebvre, presiding.

Members of the Committee present: Messrs. Corbett, Gurbin, Lefebvre, MacBain, Portelance and Rose.

In attendance: From the Science and Technology Division of the Research Branch of the Library of Parliament: Mr. John Graham, Committee Research Officer.

On motion of Mr. Corbett, it was agreed,—That the Clerk of the Committee be authorized to make all necessary arrangements for those Members of the Committee and staff who wish to attend the Alcohol Fuels—NAFPA Convention '80 which will be held in Kansas City, Missouri on September 29 and 30, 1980.

On motion of Mr. Corbett, it was agreed,—That the Committee request an extension to March 31, 1980 for the purpose of compiling, writing, editing, translating and printing its Report.

At 2:30 o'clock p.m. the Committee adjourned to the call of the Chair.

THURSDAY, SEPTEMBER 4, 1980

(16)

The Special Committee on Alternative Energy and Oil Substitution met in the City of Montreal, Québec at 9:12 o'clock a.m. this day, the Chairman, Mr. Lefebvre, presiding.

Members of the Committee present: Messrs. Corbett, Gurbin, Lefebvre, MacBain, Portelance and Rose.

In attendance: From the Science and Technology Division of the Research Branch of the Library of Parliament: Mr. John Graham, Committee Research Officer.

Witnesses: Mr. André Balu, *From "Gaz Métropolitain Inc.":* Messrs. Joseph Baladi, Vice-President, Exploitation and Expansion Group; Robert Noël, Vice-President, Marketing; Jean-François Villion, Director, General Planning and Pierre Noël, Economist with the firm Major & Martin. *From Coreco Inc.:* Mr. Daniel Crevier, President. *From F.T. Fisher's Sons Ltd.:* Mr. Sydney T. Fisher. *From Circul-Aire:* Mr. Stephen E. Huza, Executive Vice-President and Dr. Bhuvan C. Pant.

a) le premier cas constitue la mise en valeur accélérée des sables bitumineux de l'Ouest canadien, au détriment des autres formules d'exploitation énergétique.

b) le deuxième cas est la nécessité d'amener le commerce extérieur canadien à un équilibre des sources énergétiques d'ici 1990,

et que le gestionnaire des projets soit autorisé à déléguer un membre de son personnel pour contrôler les travaux du Conseil et assurer une liaison avec ce groupe.

Sur motion de M. Gurbin, il est convenu,—Que le calendrier des séances pour la deuxième phase des audiences du Comité tenues à Ottawa et proposé par le gestionnaire des projets du Comité soit adopté tel qu'il a été modifié.

A 23 heures, le Comité suspend ses travaux jusqu'à nouvelle convocation du président.

LE MERCREDI 3 SEPTEMBRE 1980

Le Comité spécial de l'énergie de remplacement du pétrole se réunit aujourd'hui à 14 heures dans la ville de Québec sous la présidence de M. Lefebvre, (président).

Membres du Comité présents: MM. Corbett, Gurbin, Lefebvre, MacBain, Portelance et Rose.

Aussi présent: De la Division des sciences et de la technologie du Service de recherches de la Bibliothèque du Parlement: M. John Graham, chercheur du Comité.

Sur motion de M. Corbett, il est convenu,—Que le greffier du Comité soit autorisé à prendre les dispositions nécessaires pour les membres du Comité et ceux de son personnel qui désirent assister à la Convention de 1980 de NAFPA—Combustible à base d'alcool, qui aura lieu à Kansas City, Missouri, les 29 et 30 septembre 1980.

Sur motion de M. Corbett, il est convenu,—Que le Comité demande une prorogation jusqu'au 31 mars 1980 pour rédiger, écrire, éditer, traduire et imprimer son rapport.

A 14 h 30, le Comité suspend ses travaux jusqu'à nouvelle convocation du président.

LE JEUDI 4 SEPTEMBRE 1980

(16)

Le Comité spécial de l'énergie de remplacement du pétrole se réunit aujourd'hui dans la ville de Montréal, Québec, à 9 h 12, sous la présidence de M. Lefebvre (président).

Membres du Comité présents: MM. Corbett, Gurbin, Lefebvre, MacBain, Portelance et Rose.

Aussi présent: De la Division des sciences et de la technologie du Service de recherches de la Bibliothèque du Parlement: M. John Graham, chercheur du Comité

Témoins: M. André Balu, *De Gaz Métropolitain Inc.:* M. Joseph Baladi vice-président, Groupe de l'exploitation et de l'expansion; M. Robert Noël, vice-président, Commercialisation; M. Jean-François Villion, directeur, Planification générale; M. Pierre Noël, économiste de la firme Major & Martin. *De Coreco Inc.:* M. Daniel Crevier, président. *De F.T. Fisher's Sons Ltd.:* M. Sydney T. Fisher. *De Circul-Aire:* M. Stephen E. Huza, vice-président exécutif; M. Bhuvan C. Pant.